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SĂ PĂSTRĂM BOGĂȚIA PRIN MILOSTENIE 
- Duminica a 22-a după Rusalii - 

  ”Fericiţi cei ce plâng, că aceia se vor mângâia; Fericiţi cei 
flămânzi şi însetaţi de dreptate, că aceia se vor sătura...“ 
Bogatul se chinuia în iad nu pentru că ar fi fost bogat, nu din 
cauza bogăţiei lui, iar Lazăr se desfăta în rai nu pentru că 
fusese sărac. Bogăţia în afară de măsură, cu orice titlu şi prin 
orice mijloc ar fi fost câştigată, are întotdeauna în ea un izvor 
de nedreptate şi neomenie. Soluţia Sfinţilor Părinţi este 
distribuirea bogăţiei prin milostenie.  Bogatul a ajuns în iad 
pentru nesimţirea lui. Cea dintâi patimă a lui era nesimţirea şi 
o lipsă de dragoste care nu are pereche. Căci nu este totuna 
dacă cineva, fiind lipsit, nu ajută pe altul lipsit, sau dacă 
cineva, trăind în toată desfătarea, fără grijă, lasă pe alţii să se 
istovească de foame. Bogatul a ajuns în iad pentru că n-a ştiut 
ce este iubirea faţă de aproapele, n-a ştiut ce este mila; pentru 
împietrirea inimii lui, pentru indiferenţa sa. Chiar dacă bogatul 
nu era în mod direct responsabil de soarta săracului şi nu 
avea vreo vină pentru sărăcia acestuia, totuşi îl cunoştea şi 
ştia că trăieşte în foame, fără adăpost şi că era bolnav. Nu era 
responsabil formal. Dar ca om, ca frate, era responsabil. Avea 
mijloacele cu care să-i schimbe soarta sau cel puţin să i-o 
amelioreze. Iar ca om, avea datoria să o facă. Dar el a fost 
mândru, arogant, dispreţuind pe Lazăr şi pe alţii aflaţi în 
situaţia lui. A fost pedepsit pentru că fusese lipsit de milă. Mila 
este virtute şi trăsătură fundamentală a vieţii creştine şi a 
creştinului pentru că nu eşti creştin decât când eşti milostiv. 
Nemilostivirea se pedepseşte pentru că este un păcat faţă de 
porunca lui Dumnezeu şi un păcat faţă de datoria pe care tu o 
ai faţă de semenul tău, faţă de oameni. Se ştie că mila are 
două sensuri: este sentiment, pe de o parte, şi act sau 
făptuire, pe de altă parte. Sentimentul este exprimat prin 
expresia „mi-e milă de cineva“ sau „mi se face milă de cineva“, 
în timp ce actul este „a face milă cu cineva“. Acest fapt pune 
conştiinţei noastre o problemă, şi anume să nu rămânem doar 
la aspectul sentimental al milei, ci să ne străduim ca 
sentimentul să-l transformăm în act. Mila este fructul iubirii, iar 
iubirea este   făptuire. Dumnezeu ne cheamă la iubire şi vrea 
ca noi să iubim, pentru că numai iubirea ne fericeşte, ne 
mulţumeşte, ne împlineşte. Să nu fim deci indiferenţi faţă de 
”cei ca Lazăr”  din jurul nostru. Să avem milă şi iubire 
făptuitoare. Să nu lăsăm ca mila noastră să treacă cu 
indiferenţă pe lângă ei, deoarece iubirea este 
responsabilitatea supremă pentru altul. Când iubeşti cu 
adevărat, te simţi responsabil faţă de cel şi cei pe care-i 
iubeşti. Făcând binele din iubire, vom aduce mângâiere, 
alinare şi bucurie celor mai trişti ca noi şi 
vom face dovada că am înţeles faptul că 
atâta valorăm ca oameni, câtă bucurie 
facem în jurul nostru. Fapta de milostenie 
ne ajută să avem părtăşie  de  lumină şi 
să-L cunoaştem pe Dumnezeu ca lumină.   

 

 

 CREȘTINII ȘI HALLOWEEN  
  Halloween-ul era o sărbătoare păgână din vechime, când celţii 
celebrau trecerea în noul an. Celții, popor păgân, au trăit în urma 
cu peste 2000 de ani în teritoriile de acum ale Irlandei, Angliei şi 
nordul Franţei. Ei credeau că la originea vieţii se află moartea, 
motiv pentru care la mare cinste se afla zeul Samhain, stăpânul 
morţii. Începutul sezonului friguros,   coincidea cu începutul 
întunericului și al morţii. Astfel, în seara de 31 octombrie spre 1 
noiembrie, celţii sărbătoreau Noul An, o sărbătoare închinată de 
fapt Zeului Morţii, Samhain. Aprindeau pe un deal un mare foc care 
trebuia să primească ofrandele aduse zeului morţii – nu numai 
roade ale pământului, dar şi sacrificii de animale şi chiar oameni. 
Celţii credeau că, mulţumit de ofrande, zeul permitea morţilor să se 
întoarcă la căminele lor. Acea credinţă  stă acum la baza 
escapadelor nocturne în costume care imită fantomele, 
vrăjitoarele, spiriduşii sau demonii, pentru că prin acest act de 
imitare a spiritelor cei vii încercau să intre 
în contact şi în comuniune cu cei morţi. 
Halloween-ul are aşadar la bază practici 
oculte prin care se încerca intrarea în 
comuniune cu sufletele morţilor şi cu 
demonii, în urma unui ritual în care erau 
sacrificaţi oameni în cinstea zeului morţii. 
Halloween-ul se îmbracă astăzi într-o 
aparenţă de farsă, joacă şi distracţie. 
Chiar şi aparent inocentul joc de-a „ne 
daţi ori nu ne daţi”, îşi are originea în 
ritualul celţilor care credeau că sufletele 
morţilor astfel eliberate de Samhain 
sufereau de o mare foame şi umblau 
cerşind pe la casele lor. Părinţii și copiii zilelor noastre sunt 
angrenaţi într-un scenariu simbolic tulburător, ca și în credinţa 
celţilor, care se costumau și deveneau slujitori ai zeului morţii. O 
manifestare precum Halloween-ul  nu numai că-i învaţă pe copii că 
vrăjitoria, magia şi alte practici oculte sunt cel puţin neutre, 
sugerându-se astfel că practicarea lor ar fi lipsită de consecinţe, 
dar, mai mult decât atât, îi integrează într-un scenariu simbolic în 
care cei mici devin slujitori ai diavolului. În momentul în care astfel 
de lucruri ne sunt prezentate de o întreagă industrie mass-media, 
ar trebui să ne sporim atenţia, întrebându-ne dacă nu cumva 
tocmai acest spirit de glumă reprezintă o farsă sub a cărei mască 
se ascund lucruri foarte serioase? Este tocmai încercarea de a 
seduce şi a pune stăpânire pe sufletele copiilor, de a le jupui 
inocenţa şi de a le batjocori, în cele din urmă, trupurile. Pentru a-i 
transforma pe copii în agenţi ai consumului, s-au dezvoltat cele 
mai sofisticate strategii de marketing şi publicitate. Halloween se 
impune astăzi ca mijloc de divertisment. Să nu credem însă că de 
la stăpânitorul întunericului ne va veni lumina. Lumina vine pentru 
cei ce călătoresc pe calea cea strâmtă către Împărăţia lui 
Dumnezeu. Cea mai mare comoară pe care nu ne-o poate lua 
nimeni este însăşi dreapta credinţă prin care putem  să  ne  
împărtăşim  cu  Hristos,  piatra   cea  din  capul  unghiului!  Amin.    
 

 

† Dacă Dumnezeu te-a încărcat cu bogăție, atunci cunoaște că împreună cu acestea, El ți-a dat și porunca de a te îngriji de cei săraci   

http://www.google.ro/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=10&ved=0CFYQ_RMwCQ&url=http%3A%2F%2Ftranslate.google.ro%2Ftranslate%3Fhl%3Dro-RO%26langpair%3Den%257Cro%26u%3Dhttp%3A%2F%2Fwww.gty.org%2Fresources%2Farticles%2Fa123%2Fchristians-and-halloween&ei=BVNTVKDzDcvlaqm1gMgO&usg=AFQjCNHsYWDyDVFs8J0D5hnIF4SAKUr-Ow&sig2=PHJ4JNxZSe9tJx0wnc3nfg&cad=rja
http://www.familiaortodoxa.ro/2012/10/31/halloween-o-sarbatoare-pagana-de-initiere-a-copiilor-in-practici-oculte/


ÎNTREBĂRI ŞI RĂSPUNSURI 
DESPRE CREDINŢA ORTODOXĂ 

 

 

Întrebare: Ce sunt Fericirile? 
Răspuns: După rânduiala Vechiului Testament, pentru a 
împlini Legea, credinciosul trebuia să asculte de cele 10 
porunci. Potrivit cuvintelor Mântuitorului: „Să nu socotiţi că 

am venit să stric Legea sau proorocii; n-am venit să stric, 

ci să împlinesc” (Matei 5, 17), cele 10 porunci trebuie păzite 
şi de creştini, întocmai. Pe lângă aceste zece porunci, 
Mântuitorul a mai dat creştinilor alte nouă îndemnuri, prin care 
se împlineşte Legea, în scopul desăvârşirii morale. Pe 
acestea nu le-a dat însă în chip de opriri sau porunci, ci în 
chip de „fericiri”, fiindcă ele se potrivesc deplin cu smerenia 
şi blândeţea Mântuitorului Hristos. Pe de altă parte, cele nouă 
Fericiri sunt atât de potrivite cu năzuinţele sufletului 
creştinului, încât, numai auzindu-le, suntem îndemnaţi singuri 
să le îndeplinim. În acest înţeles Sfântul Apostol Iacov 
numeşte legea Noului Testament „Legea cea desăvârşită a 

libertăţii” (Iacov 1, 25). Faptul ca Mântuitorul înfăţişează 
laolaltă fericirea şi desăvârşirea, arată că acestea sunt strâns 
legate. Într-adevăr, nimeni nu poate fi fericit fără a fi 
desăvârşit, iar cel ce cucereşte desăvârşirea morală 
dobândeşte prin aceasta şi fericirea. De aceea, în fiecare 
fericire trebuie să deosebim mai întâi învăţătura sau îndemnul 
şi apoi fericirea sau făgăduinţa răsplătirii. Pe scurt, prin 
„Fericiri” se înţeleg cele nouă căi pe care creştinul trebuie să 
meargă pentru a ajunge la fericirea veşnică, cele nouă virtuţi 
prin care putem dobândi fericirea. 
Întrebare: Care este fericirea întâi şi ce înţeles are? 

Răspuns: „Fericiţi cei săraci cu duhul, că a lor este 

împărăţia cerurilor” (Matei 5, 3). Prin aceste cuvinte, 
Mântuitorul ne învaţă că prima virtute pe care trebuie să ne-o 
însuşim pentru a intra în împărăţia cerurilor, adică pentru a 
dobândi fericirea, este sărăcia cu duhul. Dar ce înseamnă 
„sărăcia cu duhul”? După Sfântul Ioan Gură de Aur, cuvintele 
„săraci cu duhul” înseamnă „smeriţi de bună voie”, adică 

lipsiţi de trufia minţii şi de nemăsurata iubire de sine, păcate 
prin care au căzut îngerii cei răi și primii oameni. Ele nu arată 

deci pe cei neîntelepţi, neştiutori sau simpli, ci pe cei ce se 
socotesc pe sine astfel. Creştinii care cunosc şi urmează pe 
Hristos sunt „învățați de Dumnezeu” (1 Tesaloniceni 4, 9) 
şi „fii ai luminii” (1 Tesaloniceni 5, 5), întrucât au dobândit 
învăţătură dumnezeiască de la Biserică, prin harul Sfântului 
Duh. Săraci cu duhul sunt creştinii care, cugetând necontenit 
la desăvârşirea dumnezeiască, îşi dau seama cât de departe 
sunt ei de ea; cei ce îşi dezlipesc de bună voie inima de 

bunurile pământeşti, îşi golesc mintea de cunoştinţele cele 

deșarte şi îşi eliberează sufletul de iubirea celor vremelnice, 

pentru ca, astfel sărăcită, mintea să dorească a fi umplută cu 

bunurile cereşti, cu bogăţia ştiinţei dumnezeieşti şi cu iubirea 

celor veşnice. Aceşti creştini, oricât ar fi de virtuoşi, nu se cred 

niciodată desăvârşiţi, ci râvnesc şi se străduiesc fără încetare 

să urce treaptă cu treaptă, cât mai sus, pe scara desăvârşirii. 

Pătrunşi de convingerea că nu au nimic de la sine, ei sunt 

încredințați că sunt departe de fericirea veşnică și imploră 
necontenit îndurarea harului lui Dumnezeu.      (va urma) 

  

 

†     PROGRAM  LITURGIC  † 

ZIUA ORA SLUJBE și ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
4 noiembrie 

17:00 Paraclisul Sf. Icoane Portărița 
Vineri 

6 noiembrie 
17:00 

Taina Sfântului Maslu 

Sâmbătă 
7 noiembrie 

07:00 Sf. Liturghie, pomenirea morților 

17:00 Vecernie cu litie 

Duminică 
8 noiembrie 

07:00 Utrenia și Sfânta Liturghie 

11:00 Program de bibliotecă 
 

 Șarpele și șoarecele 
  Odată, un rege a poruncit să fie omorâte toate persoanele 
bătrâne, că ele nu mai sunt de folos. Supuşii săi, cu neplăcere, 
duseră la îndeplinire porunca, deoarece regele era puternic şi 
sever. Doar unul singur nu ascultă de porunca lui și îşi ascunse 
părinţii într-o peşteră. Într-o zi, comandantul se trezi cu un şarpe în 
jurul gâtului. A strigat cât a putut, dar nimeni n-a reuşit să-l ajute. 
Bătrânii care aveau experienţă cu şerpii nu mai trăiau, iar cei tineri 
nu ştiau cum să procedeze. Atunci tânărul care-şi ţinea ascuns 
părinţii alergând la ei, i-a întrebat ce trebuie să facă pentru a scăpa 
de un şarpe. Şi tatăl îl sfătui: „Prinde un şoarece şi du-l în camera 
regelui. Acolo lasă-l liber şi vei vedea ce se va întâmpla!”. Tânărul 
făcu ce-l sfătui tatăl său. Când şarpele zări şoarecele, începu să se 
desprindă de pe gâtul regelui şi să-l urmărească pe şoarece. 
Numaidecât tinerii mai puternici au luat ciomege în mâini şi au 
omorât şarpele. După ce regele îşi reveni în fire, îl întrebă pe tânăr 
cine i-a dezvăluit acest mister. Acesta îi spuse adevărul. Atunci 
regele se gândi îndelung şi se pocăi de greşeala făcută.  

...................................................................................................................................................................................................................................................................................................................................... 

Cei trei fii 
  Într-un sat, trei femei voiau să aducă apă de la fântână. Nu 
departe de acest loc stătea un înţelept şi ascultă cum cele trei 
femei îşi lăudau fiii. „Fiul meu, spuse prima, este aşa de inteligent, 
încât îi lasă în urmă pe toţi ceilalţi”. „Al meu, spuse a doua, cântă 
aşa de frumos ca o privighetoare. Nici un alt băiat nu are o voce 
aşa de frumoasă ca cea a fiului meu”. „Iar tu, de ce nu-ţi lauzi 
băiatul?”, o întrebă una pe cea de-a treia femeie. „Fiul meu nu are 
nimic deosebit în el, nu    l-aş putea lăuda pentru ceva. El nu-i 
decât un băiat obişnuit ca toţi ceilalţi”. Femeile îşi umplură găleţile 
şi plecară spre casă. Înţeleptul merse încet după ele. Găleţile fiind 
grele, ele se opriră să se odihnească. Atunci veniră în 
întâmpinarea lor tocmai fiii lor. Primul făcu o săritură, veni pe mâini 
şi aşa începu să meargă. Femeile strigară: „Ce băiat deştept!”. Al 
doilea începu să cânte ca o privighetoare şi femeile îl ascultară cu 
entuziasm. Al treilea băiat veni la mama sa, îi luă găleata din mână 
şi o duse acasă. Atunci femeile îl întrebară pe înţelept: „Ce spui 
despre fiii noştri?”. „Unde sunt fiii voştri? le răspunse bătrânul. Văd 
doar un singur fiu”.  

.................................................................................................................................................................................................................................................................. 

N-am timp 
  O fetiţă, pe nume Dana, se adresă mamei sale: „Mămico, de ce 
nu vrei să te joci cu mine?”. „Pentru că nu am timp”, îi răspunse ea. 
Dialogul continuă. „De ce nu ai timp?”. „Pentru că trebuie să 
lucrez”. „De ce lucrezi?”. „Pentru ca să câştig bani”. „De ce câştigi 
bani?”. „Pentru ca să pot să-ţi dau de mâncare”. După o scurtă 
pauză, Dana spuse: „Mămico, mie nu-mi este foame”.  
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